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Ь^азакстан жаИандык удеркке \н  косады

Мемлекет басшысы К^асым-Жомарт Токаев Astana Think Tank 
форумыныц пленарлык отырысында сез с0йледi. Президент жиынга 
катысушыларга штипат бiлдiрiп, бул диалог алацы Астана 
халыкаралык форумыныц аясында курылганын, ец езект жаИандык 
жэне ецiрлiк мэселелер женiнде пiкiр алмасуга арналганын атап етть 
«вздерщзге мэлiм, бYгiнде адамзат аймактык кактыгыстар, экономикалык 
тураксыздык, климаттын, e3repyi, азык-тулш жэне кeшi-кон каушшздт 
секiлдi бурын-сонды болмаган сын-катерлермен бетпе-бет келш отыр. 
Аталган жаhандык мэселелер бэрiмiздi толгандырады жэне оган тетеп 
беретiн шараларды бiрлесе iздегенiмiз жен. Бiздщ келешегiмiз каншалыкты 
кYш-жiгер бiрiктiрiп, ортак келiсiмге келе алатынымызга тшелей 
байланысты. Сондыктан Казакстаннын бул манызды Yдерiске атсалысуын 
зор мэртебе санаймыз» дедi Касым-Жомарт Токаев.
Орта державалар жш дэнекер болады
Мемлекет басшысы элемнщ жiкке бeлiнyi кYшейiп, кепжакты халыкаралык 
институттардын беделi элсiреген сайын, орта державалардын рeлi арта тYседi 
деп санайды.
«1р1 державалар бакталастыкка бой алдырып, б1р мэмiлеге келе алмай жаткан 
кезде, дау-дамайды реттеуге орта державалар жиi дэнекер болады. Осылайша 
олар жаhандык ынтымактастыктын iргесi шайкалмауына ыкпал етедi» дедi 
Президент.
Касым-Жомарт Токаев форум катысушыларына елiмiздщ eсiп-eркендеyi 
жэне когамнын демократиялык талпыныстарын жYзеге асыру Yшiн 
Казакстанда журпзшп жаткан аукымды саяси реформалар женшде айтты. 
Онын пiкiрiнше, АЭС курылысы бойынша таяуда еткен жалпыхалыктык 
референдум елiмiздщ демократиялык кундыльщтарга бейiл екенш кeрсеттi.



Мемлекет басшысы жYргiзiлiп жаткан реформалар ш ю турактылыкты 
сактауда гана емес, экономикалык ешмге жэне шетелдiк инвестицияларга 
колайлы жагдай жасау iсiнде де манызды екенiн атап eттi.
«Казакстан экономикалык тургыдан айтарлыктай табыска кол жетюздг Бiз 
400 миллиард доллар келемшде шетелден тiкелей инвестиция тарттык. 
Елiмiзде жана инвестициялык кезен басталды. Оньщ стратегиялык максаты -  
2029 жылга карай 150 миллиард доллар келемшде каржы тарту. Бiз 
инвесторлар Yшiн жедел шешiм кабылдаудын жэне жан-жакты мемлекеттiк 
колдау кeрсетyдiн мэнi зор екенш жаксы тYсiнемiз. Осы максатта 
Инвестициялык кенес курылды. Оган стратегиялык инвестициялык 
жобаларга жетекшiлiк ету кузырет берiлдi» дедi Касым-Жомарт Токаев. 
Сырткы саясатымыздыц негiзгi терт басымдыгы 
Президент Казакстан халыкаралык когамдастыктын беделдi мушеш ретiнде 
узак жылдардан берi ез миссиясын мiнсiз аткарып келе жатканын мэлiмдедi. 
«Бiздщ сырткы саясатымыздын непзп басымдыктары -  тэyелсiздiк, 
мультилатерализм, ещрлш турактылык жэне дипломатия. Сондыктан бiз 
жаhандык ынтымактастык пен прогрестiн козгаушы кYшi эрi элемдегi бiрегей 
эмбебап уйым саналатын Б¥¥-нын рeлiн колдаймыз. 0з eнiрiмiзде, сондай- 
ак одан тыскары жерлерде узакмерзiмдi бейбiтшiлiк пен даму Yрдiсiн сактау 
Yшiн непзп серiктестерiмiздщ бэрiмен констрyктивтi карым-катынас жасау 
манызды деп санаймыз» дедi Касым-Жомарт Токаев.
Жаhандык бастамаларды колдаймыз
Мемлекет басшысы елiмiздщ Иранмен ядролык кару мэселесшде мэмiлеге 
келуге, Сирия бойынша келiссeз жYргiзyге, сондай-ак жакында гана Армения 
мен Эзербайжан арасындагы кездесуге арнайы алан усынганын еске салды. 
Будан белек, Президент ядролык карусыздану жэне коршаган ортаны коргау 
такырыптарына ерекше назар аударды.
«Бiз ядролык карудан ерiктi турде бас тарттык эрi оны таратпауга катысты 
жаhандык бастамаларга колдау кeрсетiп келемiз. Астананын Биологиялык 
каyiпсiздiк жeнiндегi халыкаралык агенттш куру туралы усынысы галамдык 
каушшздш саласындагы катерлерге карсы мiндеттемелерiмiздi толыктыра 
тYседi. Казакстан коршаган ортаны коргау iсiнде галамнын климаттык кYн 
тэрлбщдеп максаттарын куптайды. Бiз Климат женщдеп Париж келiсiмiн 
колдаймыз» дедi Касым-Жомарт Токаев.
Халыкаралык жуйенщ орныктылыгын калаймыз 
Президент Казакстан халыкаралык форумдарда, сонын iшiнде Б ¥ ¥  
Каyiпсiздiк Кенесiнде орта державалардын мYДдесiн коргауды жалгастыра 
беретшш жеткiздi.
«Бiз халыкаралык жYЙенiн мейлшше инклюзивтi жэне орныкты болганын 
калаймыз. Мемлекеттердi улкен немесе шагын деп белмей, оларга жаИанды 
жаксарту Yшiн ез Yлесiн косуга мYмкiндiк беру керек. Казакстан алдагы 
уакытта да элемдш аренада белсендi рел аткаруга дайын. Бiз дипломатиянын, 
экономикалык ынтымактастык пен кепжакты баскарудын тогыскан жершде 
турмыз. 0рiптестерiмiзбен жэне серiктестерiмiзбен бiрге эрекет ету аркылы 
болашак элемнщ келбетш калыптастыруга атсалыса аламыз. Халыкаралык



тэртш езгерш жаткан кезенде бiздiн жай гана бакылаушы болгымыз 
келмейдi. Керiсiнше, анагурлым тенгерiмдi, эдiл эрi орныкты галамдык 
жYЙенiн архитекторлары болуга умтыламыз» дедi Касым-Жомарт Токаев. 
Согыс -  тыгырыкка тiрейтiн жол
Мемлекет басшысы жиында Ресей-Украина арасындагы кактыгысты шешу 
мэселес жeнiнде де пiкiр бгвдрдг
«Канцлер Шольцпен келiссeз барысында айтканымдай, Ресейдiн эскери 
тургыдан женiлмейтiнi анык. Бул -  Ресейдiн эскери элеуеп, Президент 
Путин жYргiзiп отырган саясатты халыктын колдауы жэне тарихтын eзi 
дэлелдеп отырган факт. Сондыктан бiз кактыгысты бейбiт турде шешу 
жолдарын карастыруды, барлык мемлекеттiн, сонын шшде Кытай мен 
Бразилиянын акылта конымды жоспарларын колдаймыз. Баска жол жок. 
Эйтпесе согыс кос тарапты да жойып тынады. Кейбiр элемдiк куштер бутан 
муддел! шытар. Бiрак бул тыгырыкка прейтш жол. Констрyктивтi 
келюсездер аркылы бейбiтшiлiкке умтылу -  элшздштщ белгiсi емес, 
керiсiнше, стратегиялык парасаттылыктын кeрiнiсi» дедi Президент. 
¥станымымыз -  стратегиялык тепе-тецдж
Жиын сонында Мемлекет басшысы форум катысушыларынын сауалдарына 
жауап бердi. Пленарлык отырыстын модераторы, Berlin Global Dialogue 
тератасы Ларс-Хендрик Рёллер Президенттен Казакстаннын eнiрдегi рeлi 
туралы, сондай-ак аймактык ынтымактастык аркылы орта державалардын 
устанымдарын тиiмдiрек пайдалану туртысынан кандай проблемалар бар 
екенiн сурады.
«Ен алдымен, бiз аймактык саясатка, Орталык Азиядаты барлык жакын 
кeршiлерiмiзбен тытыз ыкпалдастыкка бейiл екенiмiздi атап eткiм келедг Бiз 
ынтымактастыкты терендеткен сайын, Казакстан мен Орталык Азиянын 
баска да елдершщ мYДделерi Yшiн жаксы болмак. Казiргi жатдайды он жыл 
бурынты ахуалмен салыстырута келмейдi, мулде езгеше. БYгiнде бiз белсендi 
ынтымактастыкты дамытып келемiз, аукымы кен мэселелер бойынша сан 
кырлы байланыс орнатылды. Орталык Азия мемлекеттершщ басшылары жиi 
кездеседг Ортак мэселелердi бiрлесе пысыктайды. Бул баскосулардын 
нэтижесi мол. Сондыктан менщ жауабым айкын. Бiздiн саяси 
устанымдарымыз стратегиялык тепе-тендiктi нытайтута батытталтан. 
Менщше, Орталык Азиянын элем картасындаты орны ерекшеленiп келедi. 
Менiн аймактаты эрiптестерiм мунымен келiседi деп ойлаймын. Бiз осы ете 
манызды eнiрдiн элеуетш нытайту Yшiн колдан келгеннiн бэрш жасаймыз. 
Бiрiккен ¥лттар ¥йымына келетш болсак, мен оны нытайту керек деген 
сешмдемш. 0йткенi онын орнын басатын уйым жок. Б¥¥-да кептеген 
кемшшк болтанымен, бiзде баска балама жок. Сондыктан Казакстан Б ¥ ¥  
релш нытайту бойынша осындай устанымдаты барлык елмен ынтымактаса 
беруге ниеттi. Аймактык державалар мен орта державалардын Y^, ен 
алдымен, Каушшздш Кенесiнде естшуге тиiс. Каyiпсiздiк Кенесi де 
реформата муктаж. 0йткенi ол, eкiнiшке карай, тыгырыкка прелдг Ал одан 
шытудын жолын бэрiмiз бiрлесiп табуымыз керек. Бiз келесi жылы 80



жылдыгын атап ететш Бiрiккен ¥лттар ¥йымына колдау кeрсетyiмiз кажет» 
дедi Касым-Жомарт Токаев.
Будан кешн орта державалардын Б ¥ ¥  мэртебесiн ныгайту жэне 
мультилатерализм кагидаттарын iлгерiлетy процесiндегi рeлi жайында сурак 
койылды.
«Элбетте, элгiнде баяндамамда бiз мyльтилатерализмнiн жактаушысы 
екенiмiздi айттым. Бiз элем казiр де, болашакта да, ен алдымен, Б ¥ ¥  
Жаргысында керсетшген кагидаттарга негiзделyге тиiс екенiне сенiмдiмiз. Бiз 
Б ¥ ¥  Жаргысын устануымыз керек. Ешюмге оны бузуга кукык бершмеген. 
0йткенi онын баламасы жок. Б ¥ ¥  Жаргысы -  казiрri халыкаралык жуйенщ 
тiрегi. Бэлкiм, Б¥¥-нын рeлiне катысты кандай да бiр кeнiл толмаушылык 
бар шыгар, сын да айтылар. Бiрак бiзге кYш-жiгер бiрiктiрiп, согыс, кактыгыс 
атаулыны токтатып, керiсiнше, диалог пен бейбггшшк жолына тусу кажет. 
Казакстан туралы айтар болсак, реформаларды жалгастырып, кездеген 
стратегиялык жоспарды жузеге асыру ушiн бейбiт жагдайда даму бiз ушiн 
аса манызды. Казiр бiздiн алдымызда елiмiздiн саяси-экономикалык элеуетш 
арттыруга катысты аукымды мiндет тур. Сондыктан бiз бейбт щ л Уп 
жактаймыз. Бул ретте кепжакты ынтымактастык жасап отырган дуние 
жузiндегi серiктестерiмiзге ризашылык бiлдiремiз. Казакстан -  халыкаралык 
нарыкка ашык ел. Бiз шетелден тiкелей инвестиция тарткымыз келедi. Бул 
туралы жана айттым. Сол ушiн Казакстанда кызмет iстегiсi келетiн 
инвесторларга барынша колайлы жагдай жасаймыз» дедi Мемлекет 
басшысы.
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